
BIJZONDERE RECHTSPLEGING

In de Tweede Kamer kwam de berechting der collaborateurs in maart
'47 aan de orde. Kortenhorst, een principieel verdediger dier collaboratie,
sprak van een 'monstrueus onderzoek'l en stelde de listige vraag wat de
regering eigenlijk van plan was te ondernemen tegen de mijndirecties en
de directie van de Nederlandse Spoorwegen (hij wist dat tegen de
mijndirecties geen maatregelen waren getroffen en dat de directie van de
NS van de bedrijfszuivering geen last had gehad). Van Maarseveen
antwoordde dat inhoofdzaak drie groepen collaborateurs berecht zouden
worden: zij die ten behoeve van de Duitsers grote inkopen op de zwarte
markt hadden gedaan, zij die zich extra beijverd hadden om Duitse orders
in de wacht te slepen, en zij 'die', aldus de minister, 'bij de uitvoering
van Duitse opdrachten een ijver hebben betoond welke had kunnen en
moeten worden vermeden' 2 - bij dat laatste tekenen wij aan dat die ijver
althans tot eind '43 een vrij algemeen verschijnsel was geweest.

Nadat Kortenhorst als voorzitter van het in het vorige hoofdstuk
genoemde Landelijk Comité voor Rechtszekerheid overleg had gepleegd
met het hoofd van het Bureau Collaboratie en een van de hoofdambte-
naren van Justitie en nadat van Maarseveen het gehele complex met de
procureurs-fiscaal had besproken, gingen op I juni '47 nieuwe richtlijnen
van het Directeraat-Generaal voor de Bijzondere Rechtspleging uit - zij
sloten aan bij wat van Maarseveen in de Kamer aan Kortenhorst had
geantwoord maar gingen op één punt verder: ook die ondernemers
moesten vervolgd worden die, zonder er zich moeite voor te hebben
gegeven, Duitse orders hadden aanvaard, 'terwijl zij die orders, gezien
de aard van het 0bj eet, hadden kunnen en moeten weigeren.' 3 Dat sloeg
op alle orders van de Wehrmacht - meer dan de helft van alle door het
Nederlandse bedrijfsleven aanvaarde orders. Ja, die had men eigenlijk
moeten weigeren, maar de toevoeging 'kunnen' hief het stringente ka-
rakter van het 'moeten' grotendeels op. Trouwens, dat toegevoegde punt
kwam niet voor in nieuwe richtlijnen die in september uitgingen.

In oktober '47 bepaalde van Maarseveen in een geheim rondschrijven
dat de Prae's (die toen, zoals eerder vermeld, bijna 30000 dossiers hadden
gevormd en daarvan bijna 10000 aan de procureurs-fiscaal hadden door-
gegeven) per I juli '48 moesten worden opgeheven"; er vloeide hieruit

1 Aangehaald in Belinfante. p. 404. 2 A.v., p. 425. 3 A.v., p. 407. 4 Het rond-
schrijven werd door Het Parool gepubliceerd. Dit leidde er toe dat het PvdA-Kamerlid
Scheps een motie indiende om de Prac's langer aan het werk te laten; deze werd met
44 tegen 25 stemmen verworpen. Van de 24 Prac's werden er overigens per I januari
'48 al 19 opgeheven - voor elk ressort der Bijzondere Gerechtshoven bleef er toen
één over.
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